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nominovaných vozů speciálně pro tuto akci 
a spojené s odpověďmi na dotazy porotců. 
Akce vrcholí testováním na dráze ve výcvikovém 
areálu Fahrtechnik provozovaném Rakouským 
autoklubem ÖAMTC. Zde se ověřuje chování 
vozů v kritických situacích, jaké mohou nastat 
i v běžném provozu. 

Během testování a prezentací porotci získali 
všechny potřebné informace před konečným 
hodnocením pomocí unikátní matice 13 kritérií 
s různou váhou pro celkové hodnocení.

Vítěz ankety AutoBest – Best Buy Car of Europe 
bude spolu s držiteli dalších ocenění bude 
ofi ciálně vyhlášen v polovině prosince. Slavnostní 
předávání cen se uskuteční v Lucemburku v roce 
2024, přičemž přesné datum bude oznámeno 
později.

Závěrečný test AutoBest 2024

V rakouském Teesdorfu proběhl tradiční test 
fi nalistů mezinárodní ankety AutoBest – Best Buy 
Car of Europe. Během této akce měli členové 
poroty AutoBest možnost vyzkoušet všechny 
automobily, které se dostaly do fi nále 23. ročníku. 

Závěrečných testů se zúčastnilo všech 
30 porotců ze 30 evropských zemí. Porota je 
sestavena ze zkušených novinářů, kteří skutečně 
píší pro tištěná nebo elektronická média, nikoliv 
blogerů, infl uencerů či youtuberů. O ocenění 
být nejlepší a nejvýhodnější koupí auta pro 
běžné evropské zákazníky mohou usilovat pouze 
modely se základní cenou do 30 000 eur u nichž 
se výrobce zaručí, že budou v prodeji ve většině 
zúčastněných zemí.

Do závěrečné fáze se dostaly vozy BYD 
Dolphin, Fiat 600e, Hyundai Kona a Jeep Avenger. 
Všechny vozy, které se zúčastnily závěrečného 
testu, byly podle přání samotných výrobců 
v plně elektrické verzi, i když pouze BYD Dolphin 
se dodává výhradně s elektrickým pohonem. 
Uvedená sestava přinesla několik unikátních 
premiér. Nejenže všechny vozy měly elektrický 
pohon, ale poprvé mezi nimi byl i vůz vyrobený 
v Číně a zúčastněné značky pochází ze čtyř 
kontinentů

Akce v  Rakousku sestává tradičně ze 
tří částí. Tou první je seznámení se s  vozy 
v běžném provozu v okolí městečka Kottingbrun. 
Následují prezentace připravené výrobci 

více na 
www.autoweek.cz
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BYD vyrobila šestimilionté vozidlo NEV
Největší světový výrobce 

elektrifi kovaných vozidel a  trakčních 
akumulátorů BYD dosáhl další historický 
milník, když z  výrobní linky v  továrně 
Zhengzhou sjel jeho šestimiliontý vůz NEV. 
Přesně před rokem společnost BYD slavila 
výrobu třímiliontého vozidla NEV (New 
Energy Vehicles – automobily poháněné 
novými energiemi, tedy elektromobily, 
plug-in hybridy a  auta s  pohonem 
pomocí palivových článků), přičemž 
k tomu potřebovala 14,5 roku. V srpnu, po 
pouhých 9 měsících, ohlásila překonání 
hranice 5 milionů a pro dosažení milníku 
6 milionů NEV potřebovala pouhé tři 
měsíce. BYD pokračuje v rychlém tempu 
prodeje elektrifi kovaných vozidel v době, 
kdy výrobci elektromobilů v Evropě a USA 

hlásí problémy a pokles produkce. V říjnu 
BYD dosáhl měsíční prodejní rekord když 
překonal hranici 300 000 NEV. Šestimiliontý 
NEV byl BAO 5 – hybridní SUV se subznačkou 
Fangchengbao. BYD používá různorodou 
sestavu značek včetně Dynasty a Ocean, 
Fangchengbao, Denza a Yangwang. 

Proměna dealerství Škoda Auto
Škoda Auto zahájila celosvětovou 

proměnu svých dealerství v  novém 
korporátním designu. Novou firemní 
identitu uvede ve 4000 prodejních 
místech po celém světě. První autosalony 
s novou korporátní identitou (CI) už byly 
otevřeny ve Vietnamu. V Evropě se první 
modernizované prodejní místo nachází 
v Estonsku. Další novinkou je vůbec první 
Škoda City Store s novou identitou značky, 
který přivítal zákazníky v Bělehradě v Srbsku 
v  říjnu. V  Kuvajtu vznikl ultra moderní 
showroom, který je navržený v  souladu 
s  plány společnosti Škoda Auto na 
komplexně pojatou digitální zákaznickou 
zkušenost a současně dokládá důsledné 
zavádění strategie internacionalizace.



vyrábět více elektromobilů – počínaje rokem 
2024 především zcela nové kompaktní SUV Elroq.

Kompletace karoserií probíhá v nové karosárně, 
která v rámci projektu Beta+ prošla kompletní 
přeměnou. Karoserie liftbacku a kombi jsou zcela 
identické až ke středovému sloupku. Karoserie 
kombi Superb i Passat se stává z 535 dílů, u liftbacku 
to je 506 dílů. Celoocelový skelet má prostor pro 
přežití (kokpit) vyrobený z vysokopevnostních 
za tepla tvarovaných ocelí. Ostatní karosářské 
díly jsou ze standardních za studena lisovaných 
ocelových plechů. Identitu modelu Superb oproti 
Passatu určují karosářské díly – střecha, boční díly, 
přední a zadní kapota a blatníky.

Zásadní proměnou prošla také lakovna. 
Přínosem pro ekologičtější provoz je zavedení 
nových lakovacích kabin s moderními systémy 
cirkulace vzduchu. Výroba podvozků byla 
upravena tak, aby bylo možné na jedné lince 
vyrábět i plug-in hybridní verze. Podvozky odtud 
putují ke konečné montáži dopravníky.

Rozsáhle byla přestavěna i montážní hala. 
Samotná linka, do které byly nové modely plynule 
začleněny, dosud sloužila k výrobě miniaut řady 
NSF (Volkswagen up! resp. Škoda Citigo vč. verzí 
s elektrickým pohonem). Znamenalo to přechod 
z vozů s délkou 3380 mm na 4770 mm.

První Superby z Bratislavy

Závod Volkswagen Slovakia v Bratislavě zahájil 
výrobu čtvrté generace Škody Superb. Od roku 
2001 bylo vyrobeno 1,6 milionu vozů Superb tří 
generací, které představují vrchol značky Škoda 
mezi modely se spalovacími motory. Z toho bylo 
89 % dodáno fi remním zákazníkům. Výroba 
třetí generace B8 v Kvasinách skončí na konci 
letošního roku (liftback) resp. v dubnu 2024 
(kombi).

Technici a vývojáři společnosti Škoda Auto 
v Mladé Boleslavi byli pověřeni odpovědností 
za kompletní vývoj nových generací vozů 
Škoda Superb a Volkswagen Passat. Výrobu 
čtvrté generace modelu Superb zahajuje verze 
s karoserií kombi, po níž bude v první polovině 
roku 2024 následovat liftback, jehož prodej bude 
zahájen ve druhém čtvrtletí 2024.

Rozhodnutí o výrobě čtvrté generace modelu 
Superb v  bratislavském závodě koncernu 
Volkswagen bylo oznámeno již v listopadu 2020. 
Tento krok se stal součástí projektu Beta+, jehož 
cílem je především využití synergií ve výrobní síti 
a další zvýšení efektivity. 

Přesunem výroby modelu Superb do Bratislavy 
vytvoří Škoda v závodě v Kvasinách od léta 2024 
kapacitu pro výrobu vozů Octavia. Díky tomu 
bude zároveň možné v závodě v Mladé Boleslavi 

více na 
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Úspěšná půjčovny elektromobilů VWFS
Společnost Volkswagen Financial 

Services pro svou fi remní klientelu zavedla 
možnost vyzkoušet si elektromobilitu. 
Od té doby se půjčovna elektromobilů 
těší velkému zájmu. Nejčastější doba 
zápůjčky je 14 dnů. Vytíženost vozového 
parku, složeného z  10 elektricky 
poháněných vozidel, reprezentujících 
různé automobilové segmenty, dosáhla 
v září 86,6 % a v průběhu října dokonce na 
93 %. V aktuální nabídce jsou modely Audi 
Q4 e-tron Sportback, Cupra Born, Škoda 
Enyaq, Škoda Enyaq Coupé, Volkswagen 
ID.4, Volkswagen ID.5, Volkswagen ID. Buzz 
a Volkswagen ID. Buzz Cargo. Zákazníci si 
mohou zvolit dobu pronájmu v  rozsahu 
od 7 do 60 dní. Nájemné 500 Kč bez DPH 
za den zahrnuje pojištění vozidla s  5% 

spoluúčastí a  nabíjecí kartu Chargee. 
Počet ujetých kilometrů za den je omezen 
na 150 km, přičemž kilometry ujeté nad 
touto hranicí jsou zpoplatněny částkou 
1,80 Kč bez DPH/km. 

Cupra slaví úspěch na fl eetovém trhu
Značka Cupra uzavřela další úspěšný 

obchod na fl eetovém trhu. V plzeňském 
Autocentru Šmucler převzali zástupci 
Skupiny ČEZ fl otilu 34 elektromobilů Cupra 
Born, které budou sloužit ke služebním cestám 
po celé České republice. Elektromobily 
Cupra Born dodané Skupině ČEZ poskytují 
nejvyšší výkon 170 kW (231 k) a disponují 
akumulátorem o  využitelné kapacitě 
77 kWh, která umožňuje maximální dojezd 
548 km. Skupina ČEZ pokračuje v rychlé 
proměně svého vozového parku ve fl otilu 
ekologických aut. Většina z něj by měla 
v souladu s platným ESG závazkem ČEZ 
do roku 2030 sestávat z plně elektrických 
vozidel. Do konce letošního roku chtějí 
energetici jezdit ve 150 elektromobilech. 

více na 
www.autoweek.cz



Nová Dacia Duster před startem

Nová generace SUV Dacia Duster vypadá 
atraktivněji, je větší a přitom nemá být dražší. 
Veřejnosti se nový Duster představí na autosalonu 
v Ženevě 26. února 2024, přičemž dodávky by 
měly začít ve druhém čtvrtletí.

Duster první generace byl uveden na trh 
v  roce 2010. V  roce 2017 následoval model 
druhé generace, která byla založena na stejné 
platformě Renault-Nissan B01. K dnešnímu dni 
se v celé Evropě prodalo 2,26 milionu kusů, což 
řadí Duster na druhé místo mezi všemi modely 
značky a celkově jde o nejprodávanější SUV na 
evropském trhu pro soukromé zákazníky. 

Nový Duster je založen na platformě 
Renault-Nissan CMF-B, která je základem také 
pro Sandero a Jogger. Nový Duster je stejně 
dlouhý jako odcházející model – 4341 mm, ale 
je v něm víc místa pro cestující. Světlá výška je 
mezi nápravami 217 mm u verze 4x4, nejlepší na 
trhu. Zavazadlový prostor narostl na 472 l u verze 
s pohonem předních kol.

Nabídka pohonných jednotek začíná 
zážehovým tříválcem 1,0 l ECO-G 100 o výkonu 
74 kW (100 k), který může také pracovat na 
zkapalněný ropný plyn (LPG). Nový motor 
je tříválec TCe 130 1,2 l turbo s  výkonem 

96 kW (130 k) spojený se 48 V mild hybridním 
systémem. Duster bude k dispozici také s plně 
hybridním pohonem E-Tech Hybrid 140, který už 
je k dispozici u Joggeru a Renaultů Clio a Captur. 
Je založen na čtyřválci 1,6 l o výkonu 69 kW (94 k) 
a poskytuje největší celkový výkon 105 kW (140 k). 
Pohon všech kol bude nabízen pro verzi 
s mildhybridním pohonem TCe 130s pěti jízdními 
režimy.

V rumunském závodě Dacia v Pitesti sjede 
každý den z  linky téměř 1000 vozů Duster. 
Objednávky na nový Duster budou spuštěny 
v únoru 2024, uvedení na český trh se očekává 
na jaře 2024.

více na 
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Česká značka Benzina končí
Skupina Orlen Unipetrol začala 

od začátku prosince při svých 
marketingových a  sponzoringových 
aktivitách používat pouze značku Orlen. 
Změna v komunikaci souvisí s pokročilou 
fází rebrandingu, neboli procesu 
změny jména, ve které se nachází její 
síť čerpacích stanic v  Česku. Ta od 
roku 2019 nese označení Orlen Benzina 
a  je největším prodejcem pohonných 
hmot na zdejším trhu. „Většina našich 
čerpacích stanic na zdejším trhu je již 
přejmenována a na konci letošního roku 
ponese logo orla již 357 z  celkového 
počtu 434 stanic. Proto je logické, že se 
již zaměříme pouze na podporu značky 
Orlen,“ vysvětlil Zbigniew Leszczyński, člen 

představenstva skupiny Orlen Unipetrol 
zodpovědný za maloobchodní aktivity. 
V  Polsku, Česku, Německu, Maďarsku, 
Litvě, na Slovensku a od příštího roku také 
v  Rakousku. Ve všech těchto zemích 
provozuje mezinárodní skupina Orlen 
své čerpací stanice. V  souladu se svou 
strategií realizuje na všech těchto trzích 
postupnou unifi kaci své značky.

Goodyear představuje logo EV-Ready
Všechny nové i  dosud nabízené 

pneumatiky Goodyear umožňují poskytovat 
výjimečnou výkonnost jak vozidlům se 
spalovacím, tak i s elektrickým motorem. 

Na tuto skutečnost by mělo poukazovat 
nově zaváděné logo Goodyear EV-Ready. 
Nové označení, které se bude od začátku 
roku 2024 nacházet na bočnici všech 
nových pneumatik pro trh náhradních 
dílů, by mělo řidičům poskytovat jistotu 
při výběru optimálních pneumatik pro 
jejich vozidlo bez ohledu na to, jakou má 
pohonnou jednotku. Prodejcům by pak 
mělo pomoci zefektivnit jejich prodejní 
procesy a zjednodušit správu skladových 
zásob, protože bude zaznamenáno 
i v  systému PriCat a systému Goodyear 
MyWay, aby se tak usnadnila identifi kace 
zákazníků.

více na 
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Testy Auto roku 2024 v Horních Počernicích

Ve Chvalské tvrzi v Horních Počernicích byly 
porotcům ankety Auto roku v České republice 
2024 k dispozici nominované modely. Ve Chvalské 
tvrzi se vedle členů poroty objevili jako vždy 
i  PR manažeři kandidátských značek. Na 
programu byly vedle jízd i  pracovní oběd, 
individuální rozhovory a společné focení.

Porotci na základě svých preferencí vyberou 
své favority a do 5. prosince oznámí jména pěti 
nejlepších vozidel pořadateli.

Z vozidel, kterým udělila porota v prvním 
kole nejvíc bodů, bude vybráno pět fi nalistů 
(nebo v případě rovnosti bodů na pátém místě 
šest, popřípadě i sedm). Zveřejnění fi nalistů je 
plánováno na 13. prosince 2023.

Hned po Novém roce budou mít porotci znovu 
možnost vyzkoušet vybrané fi nalisty a následně 
hlasovat o celkovém vítězi. 

Do letošního ročníku ankety je nominováno 
celkem 21 vozů 17 různých značek, přičemž 

silné zastoupení mají elektrifi kované a elektrické 
vozy s  akumulátory. Nominované vozy: 
Alfa Romeo Tonale Q4 PHEV, Audi Q8 e-tron, 
BMW řady 5, Citroen C4 X, Ford Bronco, 
Honda CR-V, Hyundai Ioniq6, Hyundai Kona 
Electric, Jeep Avenger, Kia EV9, Lexus LM, 
Lexus RX, Lexus RZ, Mercedes-Benz třídy E, 
MG4 Electric, Mitsubishi ASX, Opel Astra ST GSE, 
Porsche Cayenne, Renault Espace, Subaru 
Crosstrek, Toyota Prius PHEV.

Vlastní slavnostní vyhlášení vítěze jubilejního, 
třicátého ročníku ankety Auto roku 2024 v České 
republice připravuje její pořadatel – Svaz dovozců 
automobilů v pražském Paláci kultury na úterý 6. 
února 2024 od 14:00 hodin. Akce bude určena 
pozvaným.

Součástí vyhlašování příštího Auta roku bude 
i krátký odborný seminář a doprovodný program 
zaměřený na připomenutí výročí 30. let existence 
a činnosti Svazu dovozců automobilů.

Personálie z

více na 
www.automakers.cz
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Konference o eMobilitě Unicorn Vysoké školy 

10. ročník on-line konference Unicorn University 
Open nazvaná Electromobility: The Future Is 
Now konstatovala, že elektrifi kovat dopravu je 
nezbytné. Online konferenci o elektromobilitě 
uspořádala pražská soukromá Unicorn Vysoká 
škola. Majitel společnosti Unicorn Vladimír 
Kovář na úvod mj. řekl: „Kdo se jednou posadí 
do elektromobilu, jiné auto už nechce. Cesta 
ke stanoveným cílům evropské eMobility bude 
ovšem ještě dlouhá, protože naše společnost se 
bez fosilních paliv zatím neobejde.“

Wulf Schlachter, který je majitelem společnosti 
DXBe Management, byl představen jako jeden 
z průkopníků eMobility v Evropě. Upozornil na 
to, že v  současnosti jsou nejprodávanějšími 
elektrickými vozy automobily čínské výroby. 
Výrazný nárůst vozů s elektrickým pohonem se 
dá podle Schlachtera přepokládat v segmentu 
nákladních automobilů. Zároveň dodal, že je 
nezbytné, aby pokračovalo budování nabíjecí 
infrastruktury, která by měla zákazníkům nabízet 
víc než jen možnosti dobití auta: „Měla by to 
být natolik atraktivní místa, aby na ně lidé chtěli 
jezdit.“

Firma E.ON Drive Infrastructure v  deseti 
evropských zemích provozuje 4600 nabíjecích 
stanic. Její provozní ředitel Arjan van der Eijk 
uvedl: „Naším cílem je ročně postavit víc 
než tisíc vysokovýkonných dobíjecích stanic. 
Potýkáme se však s  problémy s  kapacitou 

přenosové sítě, a  s nedostatkem hardwaru, 
zejména transformačních stanic, na něž se někdy 
čeká i rok.“ Dodal také, že zásadní překážkou 
v rychlejším budování evropské infrastruktury je 
všudypřítomná byrokracie a odlišná legislativní 
pravidla v  jednotlivých evropských zemích. 
Důležité podle van der Eijka je budování 
přenosové sítě, která bude schopna tuto energii 
pojmout.

„Lidem musíme umožnit, aby tato vozidla 
pro ně byla dostupná, proto by měla prodávat 
bez DPH. A také jejich provoz by měl být co 
nejlevnější. Z tohoto důvodu jsme majitelům 
elektromobilů umožnili parkování a nabíjení 
zdarma, aby pro ně cestování bylo příjemné 
a zároveň praktické,“ demonstrovala podporu 
eMobility v Oslu Sara Teige Kalsåsová.

V  Oslu pro řízení dobíjecí infrastruktury 
používají softwarový produkt české společnosti 
ChargeUp, která patří do skupiny Unicorn. 
Nabíjecí platforma ChargeUp je cloudové 
řešení, které dokáže řídit, monetizovat a škálovat. 
Objasnila to projektová manažerka společnosti 
Lenka Rychtářová. „Systém nabíjecích míst 
umožňuje operátorům stanovit dynamickou 
cenovou politiku dobíjení v závislosti například 
na spotových cenách energie. Koncoví 
uživatelé, tedy majitelé elektromobilů, se mohou 
rozhodnout pro dobíjení v časech, kdy jsou ceny 
nižší,“ vysvětlila princip dynamické cenotvorby.
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hodnotový řetězec. Protože problémy, kterým 
čelíme, působí napříč sektory: automobilový 
průmysl, hornictví, energetika, infrastruktura 
a další. Naši globální konkurenti jsou v tom velmi 
dobří,“ konstatuje de Meo.

„Evropa musí nejen zajistit, abychom byli 
stejně dobře vybaveni jako ostatní regiony, 
ale také musí zajistit, abychom soutěžili za 
rovných podmínek. Konkurence je velmi zdravá 
a skutečná konkurence také znamená otevřené 
globální trhy a pravidla volného a spravedlivého 
obchodu,“ řekl de Meo.

Klíčovým prvkem plánu ACEA je učinit z Evropy 
centrum pro výrobu ekologických a chytrých 
vozidel. „Musíme spolupracovat se zákonodárci, 
abychom vytvořili podmínky pro výrobu rozmanité 
řady modelů s nulovými emisemi, včetně malých, 
cenově dostupných elektrických vozidel, jejichž 
výroba v Evropě je zisková,“ vysvětlil de Meo.

„Tímto způsobem můžeme řešit mnoho výzev 
se stejnou stříbrnou kulkou, zejména pokud jde 
o městskou mobilitu. Musíme také pracovat na 
straně poptávky prostřednictvím odpovídajících, 
účelově vhodných pobídkových schémat na 
všech úrovních politiky, od EU až po městské 
a místní orgány,“ uzavřel de Meo.

Manifest automobilek pro konkurenceschopný 
ekosystém mobility

Před volbami do EU v příštím roce představil 
prezident Asociace evropských výrobců 
automobilů ACEA Luca de Meo manifest a plán 
pro konkurenceschopný ekosystém mobility. 
Spolupodepsali jej generální ředitelé hlavních 
evropských výrobců vozidel. „Náš sektor je 
uprostřed největší transformace za více než 
století. Potřeba dekarbonizace pro nás není 
žádná otázka. Investujeme miliardy, abychom 
toho dosáhli – mnohem více než kterýkoli jiný 
sektor,“ řekl de Meo, který je také generálním 
ředitelem Renault Group.

Vzhledem k rozsahu transformace nebude 
žádná zúčastněná strana schopna transformovat 
celý ekosystém mobility sama. ACEA proto 
představila svůj manifest pro příští Evropský 
parlament a Komisi s plánem založeným na třech 
pilí řích – nabídka, výroba a poptávka – které 
má automobilový průmysl společně se svými 
partnery implementovat.

„Náš průmysl má v průměru osm nebo devět 
nařízení EU, které vstoupí v platnost každý rok 
až do roku 2030. V některých případech jde 
o  protichůdné předpisy. Evropa naléhavě 
potřebuje přijmout holistický přístup k výzvám 
automobilového průmyslu, zahrnující celý 
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Cebia odhalila další rozšířený podvod s ojetinami
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Zatajování havárií, stáčení tachometrů či 
falšování skutečné země původu patří mezi časté 
podvody při prodeji ojetin. Jak ale zjistila Cebia, 
dalším velmi častým podvodem, o kterém se příliš 
nemluví, je podávání nepravdivých informací 
o počtu předchozích majitelů. S tímto podvodem 
se lze setkat u 30 % prodávaných ojetých aut. 
Podíl ojetých aut, u nichž je v inzerci uvedeno, 
že jsou po prvním majiteli, atakuje dlouhodobě 
hranici 50 %. To nemá s realitou nic společného.

„Skutečný podíl aut, která se prodávají po 
prvním majiteli, dosahuje 16 %. To znamená, že 
u dvou aut ze třech se jedná o klamavou informaci. 
Polovina aut, která se na českém trhu ojetých 
aut prodávají, má zahraniční původ a velká část 
z nich je vykoupena po havárii a nemohou být po 
prvním majiteli. Stejně tak není po prvním majiteli 
většina aut s českým původem,“ upozorňuje 
Martin Pajer, ředitel společnosti Cebia, která už 
více než 30 let pomáhá bojovat proti nekalým 
praktikám při prodeji ojetin.

Klamné uvádění prvního majitele navyšuje 
cenu vozu zhruba o 3 %. „Význam této informace 
stoupá se stářím vozidla, kdy u vozů nad 10 let 
stáří může být cenové navýšení až 5 %,“ upřesňuje 
Pajer. Uvádění nepravdivé informace o prvním 
majiteli má zejména psychologický rozměr, kdy 
v kupujících často vzbuzuje falešnou představu 
ohledně stavu vozidla. „Kupující získávají pocit, že 

auto po prvním majiteli bude v perfektním stavu 
a domnívají se, že ho není potřeba prověřovat. 
Nemalé množství těchto aut je přitom po totální 
havárii. Tím, že u nich prodávající uvedou prvního 
majitele, výrazně sníží pravděpodobnost, že si 
kupující tuto informaci sám aktivně zjistí,“ varuje 
dále Martin Pajer.

Zatajit počet majitelů přitom není nic těžkého. 
Stačí si k  tomu nechat vydat kopii velkého 
technického průkazu, do níž se napíše jen 
poslední vlastník. V případě, že se auto doveze ze 
zahraničí, do technického průkazu se uvádí jen 
vlastník v České republice. Odhalit tento podvod 
není vždy snadné. „Troufám si říci, že většinu 
případů jsme schopni odhalit. To znamená že 
lidé, kteří si přes nás prověří auto, mohou často 
nepravdivost informace o prvním majiteli díky 
našim datům zjistit,“ říká Pajer. 

Pro zákazníka ale není klíčová informace, 
kolik mělo auto předchozích majitelů, ale co 
v minulosti zažilo a v jakém je technickém stavu. 
„Důležité je, aby se kupující nechali auto vždy 
prověřit. Pokud podle inzerce mělo jen jednoho 
majitele, je až 66 % pravděpodobnost, že se 
tím kryje havárie, poškození nebo stočený 
tachometr,“ vysvětluje Pajer. Zatajení informace 
o skutečném počtu předchozích majitelů může 
vést ke koupi vozu, který nebude splňovat 
požadavky na bezpečný provoz.
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peněz, k němuž došlo v letech 2020 a 2021.
Německý ministr hospodářství a  klimatu 

Robert Habeck (Zelení) pozval obchodní 
zástupce a úředníky ze sousedních zemí, aby 
diskutovali o  budoucnosti obousměrného 
nabíjení. Obousměrné nabíjení znamená, že 
elektrická vozidla nejen odebírají elektřinu ze 
sítě v době přebytku (např. v důsledku silného 
větru a slunečního svitu), ale také ji dodávají 
zpět do sítě v době jejího nedostatku. Majitelé 
elektromobilů by tak mohli podpořit stabilitu sítě 
a těžit z rozdílů v cenách elektřiny.

Zatímco některé pilotní projekty již existují, 
jejich zavádění ve velkém je blokováno jak 
technickými, tak regulačními překážkami. 
Podle Asociace německého automobilového 
průmyslu VDA představují překážku daně, které 
je třeba platit za elektřinu použitou k nabíjení. 
„V současné době vznikají vedlejší náklady na 
elektřinu jak při nabíjení elektromobilu za účelem 
meziskladování, tak – po zpětném napájení do 
sítě – při skutečné konečné spotřebě,“ uvedla 
prezidentka VDA Hildegard Müllerová.

Habeckovo ministerstvo vyzvalo Evropskou 
komisi, aby vypracovala jednotný evropský 
soubor pravidel. „Bude nezbytný standardizovaný 
evropský soubor nástrojů, který umožní 
obousměrné nabíjení a zabrání přetížení sítě 
nebo systému,“ napsalo ministerstvo v prohlášení.

Vítejte u nejnovějšího přehledu zpráv Euractivu 
o mobilitě z celé Evropy.

Cestování letadlem během pandemie bylo 
stresující zkouškou. Kromě strachu z nakažení virem 
se rychle měnila povolení ke vstupu a výstupu 
ze zemí. Národní zdravotnické úřady vedly 
aktualizovaný seznam zemí, které by neměly být 
navštěvovány, aby se cestující nevystavili infekci.

Pro cestující to znamenalo, že lety mohly 
být náhle zrušeny. To přirozeně vedlo k záplavě 
žádostí o vrácení peněz od leteckých společností, 
které se přitom potýkaly s prudkým poklesem 
poptávky. Zákazníci často čekali měsíce na 
vrácení peněz a nebyli si jisti tím, kdy se k nim 
dostanou. Zatímco letecké společnosti měly 
na začátku pandemie tendenci zpracovávat 
refundace v plné výši, obrovský počet zrušených 
letů způsobil, že změnily přístup a začaly nabízet 
poukázky místo hotovosti. 

Situace se stala neprůhlednější, když se zapojili 
zprostředkovatelé on-line rezervací s otazníky 
nad tím, kdo je odpovědný za zpracování 
refundace. Panovala i obava, že společnosti, 
zejména cestovní kanceláře, vyhlásí bankrot 
a šance na získání fi nančních prostředků klesnou 
téměř na nulu. 

Regulátoři v  Evropské unii si toho všimli 
a zavázali se aktualizovat rámec práv cestujících 
a zabránit opakování chaosu v oblasti vracení 

Boj za práva cestujících
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Neradostné vyhlídky pro elektromobily

elektromobilů nakonec zastaví předchozí růst 
prodeje elektroaut tažený státem dotovanou 
bohatou klientelou. 

Za září klesl prodej nových vozů v Německu 
meziměsíčně o 0,1 %, ale prodej plně elektrických 
vozů klesl o 35 %. Pobídky pro fi remní zákazníky 
ke koupi elektrických vozů skončily 31. srpna. Od 
1. ledna 2024 bude ještě hůř, německé vládní 
dotace na elektrická auta zásadně klesnou a na 
vozy dražší 45 000 eur se už nebudou vztahovat. 

Zdá se, že v  automobilkách už převládl 
byznysový princip „po nás potopa“. Kdo ze 
zákazníků skáče nadšením, že bezmála o 40 % 
přeplatil před časem svůj nový vůz Tesla, což 
má zásadní dopad také na znehodnocení 
zůstatkové hodnoty? Tesla v Evropě prodává za 
daleko vyšší ceny. Rok stará ojetina Tesla Model 3 
se v českých autobazarech prodává skoro za 
milion, což je s ohledem na americkou cenu 
nové 750 000 Kč absurdně drahé.

Když se auta neprodávají, musí se také 
optimalizovat výrobní náklady v automobilkách. 
U VW v Německu cenu každého vozu až z 30 % 
tvoří náklad na cenu práce. Proto koncern 
nedávno zcela zastavil výrobu elektrických vozů 
ve své „Skleněné manufaktuře“ v Drážďanech 
a  po propuštění několika set lidí v  klíčové 
elektromobilní továrně v Cvikově přešla výroba 
ze tří na dvě směny. 

Osborneův efekt v  automobilové praxi: 
šéfové automobilek ničí současný prodej slibem 
budoucích levných elektroaut. Z komentáře 
Milana Smutného o elektromobilitě ze Světa 
hospodářství.

Zoufalí šéfové západních automobilek se 
v posledních měsících uchylují k tomu, před 
čím by je varoval každý marketingový ředitel: 
v konfrontaci s poklesem nových objednávek 
elektromobilů slibují zákazníkům, že „za pár let“ 
nabídnou lepší parametry svých aut. 

Volkswagen oznámil, že vyvíjí elektrické auto 
za 25 000 eur (612 000 Kč), které má být uvedeno 
na trh do roku 2025. Na jedno nabití má ujet až 
450 km a z 10 na 80 % kapacity se nabije za 
20 minut. Šéf koncernu VW Oliver Blume 
rovněž potvrdil, že ve 2. polovině desetiletí by 
mohl koncern začít vyrábět elektromobil za 
20 000 eur (490 000 Kč). Takový zcela 
kontraproduktivní marketing budoucích 
výrobků je odrazem zoufalství vedení VW, které 
na vítěznou elektromobilitu vsadilo celý osud 
koncernu. A  výsledky se nedostavují, když 
objednávky elektromobilů skupiny VW jsou letos 
ve srovnání s loňským rokem poloviční. 

Když slibujete za pár let dodat auto 
s rychlejším nabíjením, dobrým dojezdem a za 
méně než polovinu současné ceny, tak se těžko 
dá divit neochotě zákazníků kupovat stávající 
drahá e-auta. Nedostatek cenově dostupných 
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